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زهرا جعفرزاده- شهروند| آمار آسیب دیدگان 
زلزله کرمانشــاه بالاســت. از کودکانی که 
بی سرپرست شــده یا تنها مانده اند تا زنانی 
که زلزله همسرشــان را بـُـرد و آدم هایی که 
چشم ودست یا پایشــان زیر آوارها جا ماند، 
قطع نخاعی ها و بی خانمان ها را هم باید به این 
آمار اضافه کرد. از این آمارها در مناطق زلزله زده 
کرمانشاه زیاد اســت، هر چند روز یک بار هم 
با عدد جدیدی. یک بار از بی سرپرست شدن 
21 کودک سخن به میان می آید و یک بار اعلام 
می شود هیچ کودکی، بی سرپرست نشده است. 
تعداد کودکان تنها شده، یک بار 11نفر و یک بار 
6نفر عنوان می شود. مســئولان بهزیستی 
کشور تعداد زنان بدون همسر را   100نفر برآورد 
کرده و بهزیستی کرمانشــاه می گوید؛ تعداد 
این افراد 177نفر است. آمار قطع نخاعی ها و 
مصدومیت ها و معلولیت ها هم همین سرنوشت 
را داشتند. در میان تمام آنها که بعد از زلزله آوار 
شدند و آسیب هایشان دوبرابر شد، گروهی هم 
هســتند که قبل از زلزله دچار فقر و معلولیت 
بودند و بهزیستی آنها را حمایت می کرد که به 
گفته مدیرکل بهزیستی کرمانشاه، آنها بعد از 
زلزله، دچار محرومیت مضاعف شدند. براساس 
آخرین آمارهای گزارش شده از سوی بهزیستی، 
زلزله کرمانشاه بیش از 30نفر از مددجویان را 
قربانی کرد، 11 کودک را بــدون پدر و مادر، 14 
کودک را بدون مــادر و 39 کودک را هم بدون 
پدر کرد. کودکانی که گفته می شود تمامشان 
شناسایی شده و از ســوی خانواده هایشان 
نگهداری می شــوند. در میان همه آنها، تنها 
یک نوزاد مانده که از سوی بهزیستی مراقبت 
بهزیستی  قادری، مدیرکل  امید  می شــود. 
کرمانشاه را در روز ملاقات مردمی می شود، در 
دفترش پیدا کرد. اتاقی بزرگ با صندلی های 
زیاد که هر لحظه درش باز و بســته می شود و 
برگه ها و گزارش هایی کــه برای پیگیری باید 
امضا شوند. روی میز پرُ است از لیست هایی که 
مدام به روزرسانی می شوند؛ لیست هایی که در 
آن آمار مددجویان و نیازشان به کانکس و پتو 
و هیتر و اقامت و... ثبت شده. قادری، از شرایط 
مردم زلزله زده به »شهروند« می گوید، از مردمی 
که حتی قبل از زلزله دچــار فقر و محرومیت 
بودند و زلزله آنها را آســیب دیده تر کرد. او در 
گفت وگویی تفصیلی، آخرین وضع زلزله زده ها 

را تشریح  می کند.

 بیشــتر از یک ماه از زمین لرزه کرمانشاه 
می گذرد، در این مدت آمارهــای زیاد و البته 
متفاوتی از تعداد افرادی که در این زلزله دچار 
آسیب شدند، یا والدینشان را از دست دادند، 
بی سرپرست یا معلول شــده اند، اعلام شده 
است. در این مدت بهزیستی چه اقداماتی برای 

شناسایی و حمایت از این افراد انجام داد؟
ســتاد بحران زلزله، ســاعت 8 صبح روز دوشنبه، 
 بیســت و دوم آبان، تشــکیل شــد. مــا بازدیدی از 
ســرپل ذهاب در همان روز اول داشــتیم و متوجه 
شدیم که عمق فاجعه خیلی زیاد است، متاسفانه اداره 
بهزیستی در سرپل ذهاب، مانند سایر اداره ها تخریب 
شده بود و کارمندان ما هم جزو گروه بزرگ زلزله زده ها 
بودند، بنابراین در همان روز اول سعی کردیم با کمک 
استان های معین که ایلام، کرمانشــاه، خوزستان و 
همدان بودند، اداره بهزیســتی را با چــادر راه اندازی 
 کنیم، اداره بهزیســتی نخســتین اداره ای بود که در 
سرپل ذهاب برپا شــد و از روز پنجشنبه یعنی چهار 
روز بعد از زلزله فعالیتش را در کانکس شروع کرد. ما 
سعی کردیم فعالیت مان را در دو بخش انجام دهیم. 
ما در دو هفته اول، فارغ از این که افراد مددجو هستند 
یا نه، تلاش کردیــم تا خدمات عمومــی را در میان 
همه زلزله زده ها توزیع کنیــم، حتی در بخش هایی 
که دسترســی وجود نداشــت، با خودروهای آفرود 

بسته های امدادی را به مردم رساندیم.

 این بسته ها شامل چه چیزهایی بود؟
ببینید به طورکلی بخشی از این بسته ها را بهزیستی 
کشور فرستاد و بخشی را خیران به ما دادند، در داخل 
این بســته ها، اقلام مختلفی مانند چادر و وســایل 
گرمایشــی و پتو و هیتر بــود. آن طور که مــا برآورد 
کردیم، ارزش ریالی کالاهایی که در کامیون ها برای ما 
فرستاده شد، نزدیک به 25 میلیارد تومان است که در 
میان مردم توزیع شد. اینها کمک های غیرنقدی مردم 
بود. تا الان نزدیک به 520 کامیون از اقلام امدادی به 
مناطق زلزله زده کرمانشاه اعزام شــده اند که اینها را 
بهزیستی هدایت کرده است. بخش دیگری از کاری 
که بهزیستی به عهده داشت، ارایه خدمات تخصصی 
به زلزله زده ها بود. یکی از آنها برپایی مهدکودک ها بود، 
چراکه خیلی از مهدکودک ها در زلزله تخریب شده و 

نیاز به بازسازی دارند.
 الان این مهدکودک ها چه شرایطی دارند؟

ما اقدام به راه اندازی مهدکودک ها کردیم، الان تمام 
مهدکودک های آســیب دیده در مناطق زلزله زده در 
36 کانکس احیا شده اند و حتی خدماتی گسترده تر 
از شــرایط عادی هم ارایه می کننــد؛ ازجمله این که 
شــهریه از کسی گرفته نمی شــود، یک وعده غذای 
گرم به کودکان داده می شــود و برای آنها برنامه های 
 متنوع و شــادی در نظر گرفته شده و هدایایی به آنها 

داده می شود. 
 درســت اســت، به مهدکودک ها اشاره 
کردید، در زلزله کرمانشاه، تعدادی از کودکان 
بی سرپرست شده اند، بهزیستی کشور تعداد 
کودکانی که پدرشان را از دست داده اند، بیش 
از 60نفر و کودکانی که هر دو والدینشــان را از 
دست داده اند 11نفر اعلام کرد. از این کودکان به 

چه صورت حمایت می شود؟
ما یک گروهی از کودکان بی سرپرست بعد از زلزله را 
شناسایی کردیم. شناسایی این کودکان برای ما خیلی 
مهم بود. بعد از زلزله از برخی از این کودکان تصاویری 
در فضای مجازی منتشر شــد که ما برخی از آنها را از 
همین طریق شناسایی کردیم و حتی از دستگاه های 
اطلاعاتی برای شناسایی آنها درخواست کمک کردیم. 
البته از میان اســامی و تصاویر زیادی که در فضاهای 

مجازی منتشــر شــد، خیلی ها 
حقیقت نداشت، اما درنهایت ما 
به یک عدد 67 رسیدیم که یکی 
از والدینشان را از دست داده بودند 
و از این تعداد 11 کودک هر دونفر 

را از دست داده بودند. 
 برای اینهــا چه برنامه ای 

دارید؟
ما تمام این افراد را شناســایی 
کردیــم، از خیــران هــم برای 
حمایت از آنها کمک گرفتیم، اما 
هیچ کدام از این کودکان شرایط 
فرزندخواندگی را نداشتند، چراکه 
اقوامشــان می خواســتند از آنها 
نگهداری کنند و سرپرستی شان 

را به عهده بگیرند.
 همه آن 11 کودک این شرایط را دارند؟

بله.
 این کودکان بیشتر در چه مناطقی هستند؟ 

بیشــتر در ســرپل ذهاب و روســتاهای آن مثل 
کوییک ها و همچنین دشــت ذهاب هستند. البته 
علاوه بر این 11کودک، دو کودک دیگر هم به لیست 
اضافه شده اند. یکی شان پسر 17ساله ای است که اول 
به بهزیستی منتقل شد، اما پس از آن اقوام نزدیکش 
مراجعه کرده و او را تحویل گرفتند. یک مورد دیگر هم 
نوزاد 6، 7ماهه ای اســت که یک نوع معلولیت ذهنی 
دارد، این نوزاد به بیمارستان کودکان کرمانشاه ارجاع 
داده شــده، الان هم در آسایشــگاه معلولان و تحت 
مراقبت ماســت. البته در ارتباط با این کودک هنوز 

مطمئن نیستیم که پدر ومادرش فوت کرده باشند. 
 در کنار افراد آسییب دیده از زلزله، زنانی هم 
هستند که پس از حادثه، همسرشان را از دست 
داده اند. آماری که از این افــراد دارید، چقدر 

است؟
177 زن، همسرشــان را در زلزله از دســت دادند. 
از این تعداد 55نفر واجد شــرایط حمایت از ســوی 
بهزیستی هستند. مابقی افرادی هستند که خودشان 
کارمند هســتند یا بیمه تأمین اجتماعی دارند. اینها 
احتیاجی به مســتمری ندارند. آنهایی که شــرایط 
داشتند را تحت پوشش بهزیســتی قرار دادیم. روند 
حمایت از این افراد انجام شده و قرار است مستمری 
آنها از ماه آینده پرداخت شود. البته کمک های مردمی 
هم خیلی زیاد اســت، مثلا روز گذشته، یک خیّر به 
150مددجو، کارت هدیه 600 هزار تومانی پرداخت 
کرد. ما تمام این کمک ها را لیست کرده ایم تا کمک ها 
به صــورت عادلانه و بــا برنامه انجام شــود. الان هم 
می دانیم هر زنی در کجا زندگی می کند و چه خدمات 

و کمک هایی گرفته است. 
 قبل از زلزله تعداد زنانی که همسرشان را از 
دست داده و تحت پوشش قرار داشتند، چند 

نفر بود؟
ما قبل از زلزله 960 زن بی سرپرست را تحت پوشش 
قرار داده بودیم، یعنی اینهــا مددجوی ما بودند. بعد 
از زلزلــه هم روی این افراد تمرکز کردیم و برایشــان 
اســکان موقت ایجاد کردیم. به طورکلی حتی قبل از 
زلزله، 3 هزار و 317 خانوار تحت پوشــش بهزیستی 
کرمانشــاه بودند که در این هفت، هشت شهرستان 
زلزله زده پراکنده بودند. در بررسی های انجام شده بعد 
از زلزله، مشخص شــد که 960 مورد، نیاز به مداخله 
فوری دارند، اینها افرادی بودند که تمام سرمایه شان 
را از دست داده بودند. ما به این گروه، کانکس دادیم تا 

فعلا در آن اسکان داده شوند. 
 تاکنون چه تعداد کانکس به این افراد داده 

شده است؟
تا روز یکشنبه هفته گذشته، 126کانکس در اختیار 
زنان سرپرســت خانواده قرار گرفت. این کانکس ها 
را خیّران تهیه کرده بودند. بــرای این افراد در ورودی 
شهرســتان ثلاث باباجانی، اردوگاهی ایجاد کردیم و 

بخشی از کانکس ها را آن جا برپا کردیم.
 برای زنان سرپل ذهاب اقدامی انجام نشد؟

در ســرپل ذهاب، امکان راه انــدازی اردوگاه وجود 
نداشــت، در شهرســتان ثلاث 
کار مــا نظــم بیشــتری دارد، 
 چراکه شــهر کوچک اســت. در 
ســرپل ذهاب، مردم می خواهند 
در کنار خانه هایشان باشند. ما از 
خیّران خواستیم تا برای این افراد 
کانکس تهیه کننــد و خودمان 

خدمات پشتیبانی را انجام دادیم.
 یعنــی بــرای دراختیار 
کانکس هــا،  قــراردادن 

اولویت بندی کرده اید؟
بله، ما لیستی داریم و براساس 
آن لیســت، بــه افــراد کانکس 
می دهیم. اولویت با معلولان، زنان 
بی سرپرست و سرپرست خانوار و 

سالمندان است. 
 خیلی از زلزله زده ها می گویند کانکس، تنها 

با پارتی بازی در اختیار افراد قرار می گیرد.
نه این طور نیســت. براســاس اولویت هاست. مثلا 
معلولی کــه ضایعه نخاعــی اســت، نمی تواند زیر 
 چادر بماند یا یک زن تنها با بچه، شــرایط متفاوتی از 

بقیه دارد. 
 در میان آمارها، تعداد زنانی که به طور کامل 

تنها مانده اند را هم دارید؟
اینها آمارهای جزیی هســتند، اما می توان آمارش 
را درآورد. به طورکلی ما افراد بی سرپرســت را تحت  
پوشش قرار می دهیم. مســأله ای که وجود دارد این 
اســت که ما در مناطق زلزله زده، حتی قبل از زلزله، 
یکسری از خدمات را اصلا نداشتیم که بعد از زلزله آنها 
را فعال کردیم، مثل اورژانس اجتماعی. ما در شهرهای 
زلزله زده در دالاهو و روانسر و... اصلا اورژانس اجتماعی 
نداشتیم. بعد از زلزله، این خدمات را به مناطق بردیم. 
در برخی مناطــق مثل ثلاث باباجانــی و دالاهو هم 

خدمات فیزیوتراپی نداشتیم که قرار است تا آخر هفته 
این مراکز در این مناطق، فعال شوند. همچنین قرار 
است در همین راستا هم در هر شهرستان 8 روانشناس 

از همان منطقه استخدام شوند. 
 به منطقه زلزله زده دالاهو اشاره کردید، در 
روســتاهای زرده دالاهو، تعداد زیادی جانباز 
شــیمیایی زندگی می کنند که بعد از زلزله 
 بشدت آسیب دیده اند و حتی درمانشان مختل

 شده است. 
اینها جانباز هستند و تحت پوشش بنیاد شهید. در 
این میان اما 18روز بعد از زلزله، 6نفر از جانبازان ضایعه 
نخاعی را شناسایی کردیم و با این که تحت پوشش ما 
نبودند، بهشان کانکس دادیم. بنیاد شهید اخیرا برای 

حمایت از این افراد فعال شده است. 
 اطلاعی از تعداد این افراد دارید؟

به طور کلی در استان کرمانشاه تعداد جانبازان خیلی 
زیاد است. ما یک آمار 17 هزار نفری از جانبازان داریم 
که در مناطق زلزله زده به ســر می برند. در این میان 
همسران شهید، زنان بی سرپرستی هستند که تحت 

پوشش بهزیستی قرار گرفته اند. 
 افرادی که در زلزله مصدوم شــده اند و به 
بیمارستان شــهرهای دیگر منتقل شده اند، 
حالا بزرگترین معضل شان این است که وقتی 
برگردند، هیچ چیز ندارنــد، نه چادر نه پتو نه 

هیتر. تکلیف این افراد چیست؟
ما کمیســیونی داریم که برای 
معلولیت  تعییــن  مصدومــان 
می کند، ما این کمیســیون را در 
ســرپل ذهاب، ثلاث باباجانی و 
دالاهو برگزار کردیم، آن 118نفر 
معلول بعد از زلزله هم از دل همین 
کمیســیون بیرون آمده اســت. 
کسی که دچار معلولیت شده باشد 
را به طور کامل مورد حمایت قرار 
می دهیم اما کســانی که مصدوم 
شــده اند و دوره نقاهت شــان را 
می گذراننــد، دیگــر در تعهد ما 
نیستند. دوستان در هلال احمر و 
فرمانداری و دانشگاه علوم پزشکی 

باید از آنها حمایت کنند. 
 الان خود بهزیستی چقدر 

برای حمایت از این معلــولان، بودجه در نظر 
گرفته است؟

ما برای خریــد کانکس، بودجه ای از بهزیســتی 
درنظر نگرفته ایم، نزدیک 200کانکسی که تاکنون به 
مددجوها داده شده را خیّران تهیه کرده اند. ما ترجیح 
می دهیم که از بودجه هایمان بــرای دوا و درمان این 

افراد و پرداخت مستمری هزینه کنیم.
 در این زمینه هم ورود پیدا کرده اید؟

بله، قرار اســت تــا آخر همین هفته، مســتمری 
مددجویان به صــورت دوبرابر واریز شــود، این هم 

تصمیم رئیس سازمان بهزیستی کشور بود. 
 مستمری این افراد چقدر است؟

برای نمونه ما یک خانواده یک نفره داریم که ماهانه 
150 هزار تومان برایــش پرداخت می کنیم و برخی 

خانواده های 5نفره، 560 هزار تومان مستمری دارند. 
 شــما از اختصاص کانکس به خانواده های 
آسیب دیده صحبت کردید، برای برگرداندن 

 آنها به خانه هایشــان هم قرار است اقدامی
 انجام شود؟

در آن محــدوده ما 4 هــزار و 170 خانه تخریبی و 
تعمیری برای مددجویان داریم. براســاس آماری که 
گرفتیم، یک هــزار و 175 خانه به طور کامل تخریب 
شده و مابقی نیاز به تعمیر دارند، این آمار منهای افرادی 
اســت که قبل از زلزله خانه نداشتند. یک گروهی از 
مددجویان مستأجر بودند که برای این افراد قرار است 
با همکاری سپاه و بسیج سازندگی، خانه هایی ساخته 
شود. برهمین اساس هم، تفاهمنامه ای با این دو ارگان 
امضا کرده ایم. به هرکدام از یک هزار و 175 خانواده ای 
که قرار است برایشان خانه ساخته شود، 10 میلیون 
تومان هم وام بلاعوض تعلق می گیرد. این منهای آن 
30 میلیون تومان وامی است که دولت به زلزله زده ها 
می دهد. یعنی یا ما آن 10 میلیــون تومان را به طور 
مستقیم به مددجو می دهیم یا این که خودمان برایشان 
خانه ای می سازیم. بری افرادی هم که قبلا مستأجر 
بودند، قرار است با همکاری پزشــکان خیّر سازمان 
نظام پزشکی، خانه سازی شود. البته این اقدام هنوز در 

مراحل اولیه اش قرار دارد. 
 بعد از زلزله ازخیلــی از فعالیت تیم های 
حمایت روان در مناطق صحبت شد. الان وضع 
فعالیت این تیم ها به چه صورت اســت و در 
یک ماه گذشته، این تیم ها چه ارزیابی هایی از 

آسیب دیدگان داشتند؟
ما دو تیــم اورژانس اجتماعی 
و مددکاران محب را بــرای ارایه 
حمایت های روان، درنظر گرفتیم. 
ایــن دو تیم برای شناســایی به 
مناطق زلزله زده می روند، تیم های 
اورژانس اجتماعی به  صورت ویژه، 
موظف هستند تا افراد آسیب دیده 
را پیدا کنند، مثل معلولان جدید، 
زنانی که همسرشــان را از دست 
داده اند و سالمندان. البته فعالیت 
این تیم ها اکنون کم شده است، 
اما به طورکلی در قالب 41 خودرو 
و 82 تیم فعال بودند. گروه محب 
هم 100نفر در قالب 50 تیم بودند. 
در این میان سازمان های مردم نهاد 
و رسانه ها هم کمک های زیادی 
برای شناســایی این افراد به ما کردند و انتشار خبرها 
در فضای مجازی منجر شــد تا ما خیلــی از موارد را 

شناسایی کنیم. 
 ارزیابی این تیم ها چه بود؟

ببینید از در و دیوار شهر، غم می بارد. در میان خیلی 
از زلزله زده ها افکار منفی وجود دارد. ما 595 روانشناس 
داوطلب در منطقه داشتیم که با بهزیستی در ارتباط 
بودند، به جز این افراد، 93نفر هم به صورت تخصصی و 
شبانه روز، در منطقه مستقر هستند. برای اینها در ازگله 
و ریجاب، کانکس و خودرو درنظر گرفتیم. این گروه ها، 
6 هزار و 802 نفر را در مناطق زلزله زده در 7 شهرستان 
شناســایی کردند. در ســرپل هم 3 هــزار و 99نفر 
غربالگری شدند که از این تعداد 650نفر نیاز به مداخله 
گروه درمانی دارند. 308نفر هم نیاز به مداخله انفرادی 
دارند. در این میان 7نفر هم نیاز به دارودرمانی دارند. 
براساس اعلام تیم های ما، 12نفر افکار منفی داشتند 
که به صورت اورژانسی مورد حمایت قرار گرفتند. به  

هرحال هر چقدر از زمان حادثه می گذرد، فرد بیشتر 
متوجه عمق فاجعه می شود.

 خودکشی هم داشته اید؟
خودکشــی موفــق نداشــته ایم، اما افــرادی که 
 افکار منفی دارند، از ســوی تیــم اورژانس اجتماعی

 پیگیری می شوند. 
 فعالیت این تیم ها تا چه زمانی ادامه دارد؟

قرار اســت تا آخر امســال در منطقه فعال باشند، 
بهزیستی هم وعده داده تا 500 میلیون تومان برای آنها 

اختصاص دهد. 
 هنوز منطقه ای مانده که آسیب دیدگانش، 

مورد حمایت قرار نگرفته باشند؟
خیر. ما به همــه مناطق رفتیــم. البته جمعیت 
زلزله زده ای که باید تحت  پوشش ما قرار گیرند، خیلی 
زیاد هســتند. الان فقط در سرپل ذهاب، 6 هزار نفر از 
جمعیت 86 هزار نفری سرپل، تحت  پوشش هستند 
یا مثلا ثلاث باباجانــی، 40 هزار نفر جمعیت دارد که 
باید موارد حاد، شناسایی شوند. به همین دلیل است 
که تیم های ما فعلا در آن منطقه فعال هستند تا افراد 

غربالگری شوند.
 درحال  حاضــر بیش از یک مــاه از زلزله 
می گذرد، خودتــان در این مــدت اقدامات 
انجام شده برای افراد آســیب دیده را چگونه 

می بینید؟
کار ما قطعــا ایرادهای زیــادی دارد اما به  هرحال 
شرایط سخت اســت. یکی از نقاط قوت ما، فعالیت 
»ان جی او« ها بودند که خیلی به ما کمک کردند. در 
بخش هایی هم ضعف داشتیم. بحرانی که ایجاد شد، 
بحران عمومی بود. ما در بحران، امکانات اولیه نداریم، 
پس از حوادث ما باید تازه رایزنی کنیم تا دستگاه های 
امدادی وارد عمل شوند. این یک ضعف است. مشکلی 
که در این منطقه وجود داشت، وسعت و پراکندگی 
زلزله بود. ما نمی توانســتیم خدماتمــان را در یک 
منطقه متمرکز کنیم. برخلاف زلزله ورزقان که در 
یک منطقه تمرکز داشت، در کرمانشاه این طور نبود 
و در 7 شهرستان پراکنده شده بود. قطعا این یک بار 
مضاعفی را به ما تحمیل می کرد. از سوی دیگر، قبل از 
زلزله هم ما تعداد زیادی مددجو در منطقه داشتیم که 
مشکلات زیادی داشتند. به طورکلی مناطق زلزله زده 
حتی قبل از زلزله، زیرساخت مناسبی نداشتند. مثلا 
در برخی از مناطق مثل ثلاث باباجانی و قصرشیرین 
ما اصلا بیمارســتانی نداریم، حتی بیمارستان ها در 
اســلام آباد غرب و ســرپل ذهاب، بعد از زلزله دچار 
آســیب و تخریب شــدند یا در همان مناطق مراکز 
تخصصی فیزیوتراپی نداشتیم. به دلیل محرومیت 
و مرزی بودن منطقه، محل وقوع زلزله، حتی قبل از 
حادثه هم در فقر زیادی به سر می بردند و زلزله اهالی 

و منطقه را فقیرتر کرد.
 قبل از زلزله چند نفر معلول در کرمانشــاه 

تحت  پوشش بودند؟
ما 8 هزار و 400 معلول داشــتیم که 3 هزار و 317 
پرونده حمایت اجتماعی از این افراد تشــکیل شده 
بود. آن 8 هزار و 400نفر، مستمری بگیر ما بودند و بقیه 
هم خدمات غیرمستمر می گرفتند. حالا به این آمار، 
55 زن سرپرســت خانوار، 11 کودک بی سرپرست و 
32 معلول شدید هم اضافه شــده است. از این تعداد 
16نفر ضایعه نخاعی و مابقی افرادی هستند که یکی 

از اعضای بدنشان را از دست داده اند. 

 مدیرکل بهزیستی کرمانشاه در گفت وگو با خبرنگار اعزامی »شهروند«
 شرایط زلزله زدگان را تشریح کرد

177 زن در زلزله بدون همسر شدند
  تیم های حمایت روان بهزیستی، 6 هزار و 802 نفر را در مناطق زلزله زده شناسایی کردند که 650نفر از آنها به گروه 

درمانی، 308نفر به مداخله انفرادی و 7نفر به دارودرمانی نیاز دارند
  در میان زلزله زدگان خودکشی موفق گزارش نشده است

تیم های حمایت روان تا آخر 
 امسال در مناطق زلزله زده

 فعال هستند

55 زن سرپرست خانوار، 
11 کودک بی سرپرست و 
32 معلول شدید به آمار 

 حمایت های بهزیستی
 اضافه شده است

هیچ  کدام از کودکان شرایط 
فرزندخواندگی را نداشتند

کانکس ها با اولویت زنان 
بی سرپرست، زنان سرپرست 
خانوار، معلولان و سالمندان 

اختصاص داده می شود

تاکنون نزدیک به 520 کامیون 
اقلام امدادی به مناطق زلزله زده 

کرمانشاه اعزام شده است

مهدکودک ها در مناطق 
زلزله زده در 36 کانکس 

راه اندازی شده اند

ند
رو
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س: 

عک
  

ایســنا|  معــاون نظــارت و پایــش حفاظت 
محیط زیست استان تهران گفت: »با توجه به اطلاعات 
دریافتی از سازمان هواشناســی مبنی بر پایداری و 
سکون نســبی هوا و وقوع وارونگی دما، پیش بینی 
می شود امروز هم شــرایط برای انباشت آلاینده ها 
فراهم باشــد که در این شــرایط زنگ ورزش کلیه 
مدارس تهران برای امروز لغو شد.« محمد رستگاری، با 
اشاره به این که هم اکنون غلظت آلاینده ذرات معلق با 
قطر کمتر از2.5 میکرون فراتر از حد مجاز بوده و بیانگر 
شرایط ناسالم برای گروه های حساس است و شرایط 
انباشت آلاینده طی امروز و فردا براساس پیش بینی 
هواشناسی فراهم است، ادامه داد: »بر همین اساس، 
هماهنگی لازم بین اعضای کارگروه هماهنگی شرایط 
ویژه آلودگی هوای تهران انجام و مقرر شد زنگ ورزش 
کلیه مدارس تهران برای امروز لغو شــود.« او با اشاره 
به این که خودداری از هرگونه فعالیت ورزشی همگانی 
در فضای باز، پارک ها و بوستان ها از دیگر تصمیمات 
بود ادامه داد: »همچنین مقرر شــد اورژانس تهران 
برای امروز آمادگی کامل را جهت خدمات رسانی به 

شهروندان داشته باشد.« 

 آلودگی هوا زنگ ورزش
تمام مدارس تهران را لغو کرد

شهرنوشــت| معاون ایمنی و پیشــگیری 
سازمان آتش نشــانی و خدمات ایمنی شهرداری 
تهران با اشــاره به نقض برخی مسائل ایمنی در 
پاســاژ علاءالدین از پلمپ این پاســاژ در صورت 

توجه نکردن به اخطارهای آتش نشانی خبر داد.
قدیری با بیان این که پاساژ علاءالدین سابقه 2 
آتش سوزی جدی را داشــته است، گفت: »بعد از 
این آتش ســوزی ها تمهیدات ایمنی و تجهیزات 
خاموش کننده و همچنین پله فرار مناســب در 

ضلع شرقی این پاساژ ایجاد شد.« 
او بــا تأکید بر این که مســائل ایمنــی باید به 
صورت پیوسته لحاظ و رعایت شــود، ادامه داد: 
»واحدهای تجاری برای حفظ گواهی صادر شده، 
باید موارد ایمنی را به صورت منظم رعایت کنند، 
این درحالی اســت که این واحدها در این پاساژ با 
جلوآوردن پیشخوان ها، مســیر تردد راهروها را 
محدود کرده و اجناس قابل  اشتعال را نیز در این 
مســیر قرار داده اند. این درحالی است که پاساژ 
علاءالدین برخی از مسائل ایمنی را نادیده گرفته 

که باید برای حفظ گواهی ایمنی موارد ذکرشده 
را اصلاح کند.« 

معاون ایمنی و پیشگیری سازمان آتش نشانی 
و خدمات ایمنی شــهرداری تهــران گفت: »در 
بازدیدی که از این پاســاژ صورت گرفته است، در 
هر طبقه بیش از 50واحد تجــاری با جلوآوردن 
پیشــخوان ها مســیر فرار مراجعه کننــدگان را 
 اشغال کرده اند که مقرر شد اخطاری در این مورد

 صادر شود.« 
قدیری با بیان این که کســبه پاساژ علاءالدین 
برای افزایش مســاحت ملک تجاری خود جان 
مردم را به خطر می اندازند، ادامه داد: »ســازمان 
آتش نشــانی بر رعایت نکات ایمنی نظارت دارد 
و درصورت امکان، تلاش می شــود تا با همکاری 

موارد ایمنی لحاظ شود.« 
او دربــاره این که مــا از پلمپ اماکــن تجاری 
خوشحال نمی شــویم، گفت: »اما اگر به اخطارها 
توجه نشود، به صورت جدی در این زمینه برخورد 

خواهد شد.« 

اولتیماتوم آتش نشانی به پاساژ علاءالدین 

پاساژ ایمن نشود، پلمپ می کنیم
ایسنا| یونسکو کارشناسان خود را برای بررسی آثار تاریخی کرمانشاه بعد از زلزله یک ماه 
قبل به ایران فرستاده تا وضع آثار تاریخی و رفتار زلزله با آثار مورد بررسی قرار گیرد و از سوی 
دیگر، ایران بتواند از کمک های فنی و مالی یونسکو در این زمینه بهره مند شود. یک هفته 
پس از وقوع زلزله 7/3 ریشتری در غرب کشور، محمد حسن طالبیان، معاون میراث فرهنگی 
سازمان میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری برای بررسی وضع بناهای تاریخی قرار 
گرفته در کرمانشاه که بیشترین آسیب های انسانی و فیزیکی را به خود دید، به کرمانشاه 
رفت و در آن زمان گزارشی تهیه و به یونسکو فرستاد. یونسکو نیز به دلیل برخی آثار قرار 
گرفته در این استان که از قضا در فهرست موقت برای ثبت در فهرست میراث جهانی نیز 
قرار داشتند، تصمیم به بررسی وضع این آثار در کرمانشاه گرفت؛ به همین دلیل تیمی از 
یونسکو و تیمی از کارشناسان معاونت میراث فرهنگی چهارشنبه 22 آذر به کرمانشاه رفتند 
تا بررسی های نهایی روی این آثار انجام شود، اما این بررسی ها چه نتایجی برای حفاظت 
بهتر آثار در معرض زلزله 7 ریشتری یک ماه گذشته داشت؟محمدحسن طالبیان، معاون 
میراث فرهنگی سازمان میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری در گفت وگو با ایسنا 
در این زمینه توضیح داد. او با بیان این که معاونت میراث فرهنگی در نخســتین بازدید از 
بناهای تاریخی قرار گرفته در گسل زلزله یک ماه گذشته کرمانشاه، نتایج بازدید را در قالب 
گزارشی از آثار تاریخی کرمانشاه که در فهرست موقت یونسکو و در مسیر جاده ابریشم قرار 
دارند، به یونسکو فرستاده است، گفت: »در چنین شرایطی یونسکو علاوه بر ابراز همدردی، 
به بناهای تاریخی آسیب دیده کمک می کند. آنها براساس آن گزارش، یک هیأت متشکل 
از کارشناسان ارزیاب به ایران فرستاد تا با تهیه  گزارشــی از این وضعیت، موضوع زلزله و 

رفتار زلزله روی بناهای تاریخی را بررســی و با کمک متخصصان زلزله در ایران، روی آثار 
کار کنند.«طالبیان با بیان این که تا قبل از حضور کارشناسان یونسکو یک سری اطلاعات 
اولیه از بناهای تاریخی قبل و بعد از زلزله توسط کارشناسان میراث فرهنگی کرمانشاه مانند 
تهیه پلان آثار تاریخی استان و آغاز کار نقشــه برداری از آثار با روش لیزراسکن ادامه داد: 
»کار ارزیابی کارشناسان یونسکو نیز از صبح چهارشــنبه 22 آذر با حضور دو کارشناس 
 یونسکو در کرمانشاه آغاز شده است، اطلاعات به دست آمده نیز درنهایت به گزارشی تبدیل 
می شــود. «به  گفته  او، یکی از کارشناسان یونســکو به همراه کارشناسان ایرانی وظیفه  
ارزیابی آثار تاریخی استان و کارشــناس دیگر یونسکو به همراه متخصصان زلزله کشور 
وظیفه   بررسی رفتار زلزله با آثار تاریخی را در دســتور کار خود دارند. طالبیان با اشاره به 
انتظار ایران برای دریافت کمک های فنی و مالی یونســکو برای آثار تاریخی کرمانشاه که 
در فهرست موقت یونسکو قرار دارند، گفت: »بیشترین  درصد کمک مالی برای مرمت ها 
و توانمندی سازی محلی است که بخش زیادی از آن به روستاها تعلق می گیرد، هر چند 
ممکن است در نقاطی باشند که مصالح خوبی به کار نرفته باشــد، اما آن آثار ساختاری 
تاریخی دارند.«او با بیان این که همه  تلاش ها در این راستاست تا نه تنها در حوزه میراث، بلکه 
در حوزه های صنایع دستی و گردشگری نیز بتوانیم برای استان های قرار گرفته در مسیر 
زلزله کمک جهانی داشته باشیم، مثلا اگر گردشگران در آینده به ایران می آیند، به جای 
رفتن به نقاطی مانند شیراز و اصفهان، بتوانیم بخش اعظم آنها را با هدف معرفی در سطح 
جهانی به این روستاها ببریم. حتما در این موارد معاونت صنایع دستی نیز برنامه هایی در 

دستور کار دارد، اما در هر صورت یونسکو می تواند در این موارد به ما کمک کند. 

معاون میراث فرهنگی خبر داد:

کمک های یونسکو برای آثار تاریخی زلزله زده کرمانشاه


